



COMMUNIQUE OF THE 1ST MEETING OF THE COUNCIL OF MINISTERS OF GVTC TREATY PARTNER STATES HELD IN KIGALI, REPUBLIC OF RWANDA, ON APRIL 5TH 2018

The Council of Ministers of the Greater Virunga Transboundary Collaboration (GVTC) held its 1st meeting at the Serena Hotel Kigali, Rwanda 5th April 2018.

The meeting was attended by Hon. Prof. Ephraim Kamuntu, Minister of Tourism, Wildlife and Antiquities of the Republic of Uganda, Hon. Vincent Munyeshyaka, the Minister of Trade and Industry of the Republic of Rwanda, and Director General of Forest Resources representing the Minister of Environment and Sustainable Development of the Democratic Republic of Congo (DRC).

Hon. Minister of Trade and Industry of the Republic of Rwanda welcomed the Ministers in his address and official opening of the Council session. He underscored the importance of

COMMUNIQUE DE LA PREMIERE REUNION DU CONSEIL DES MINISTRES DES ETATS PARTIES AU TRAITE DE GVTC TENUE A KIGALI, REPUBLIQUE DU RWANDA, le 5 AVRIL 2018

Le Conseil des Ministres de la Collaboration Transfrontalière du Grand Virunga (GVTC) a tenu sa 1ere réunion à l’Hôtel Serena à Kigali, au Rwanda, le 5 avril 2018.

Etaient présents à la réunion, l’Hon. Prof. Ephraim Kamuntu, Ministre du Tourisme, de la Faune et des Antiquités de la République de l’Ouganda ; Hon. Vincent Munyeshyaka, Ministre du Commerce et de l’Industrie de la République du Rwanda et le Directeur Général des Ressources Forestières, représentant du Ministre de l’Environnement et du Développement Durable de la République Démocratique du Congo (RDC).

Dans son mot de circonstance et d’ouverture officielle de la session, l’Hon. Ministre du Commerce et de l’Industrie de la République du Rwanda a souhaité la bienvenue aux Ministres. Il a

P.

conservation and called upon Partner States to develop and strengthen this transboundary collaboration. The Minister of Tourism, Wildlife and Antiquities of the Republic of Uganda reiterated Uganda's commitment to the regional transboundary collaboration as an engine of biodiversity conservation in the greater Virunga landscape.

The Council of Ministers held a cordial session in which the following resolutions were made:-

- 1) Resolved that the Provisions of the GVTTC Treaty as signed on 30th October 2015 shall guide the operations of the Greater Virunga Transboundary Collaboration until the Treaty is ratified.
- 2) Approved the Rules of Procedure for the Council of Ministers in line with the provisions of the signed GVTTC Treaty.
- 3) Elected Hon. Vincent Munyeshyaka, the Minister of Trade and Industry of the Republic of Rwanda, as the Chair and Hon. Prof. Ephraim Kamuntu, Minister of Tourism, Wildlife and Antiquities of the Republic of Uganda as the Rapporteur of the Council of Ministers for the next two years.

souligné l'importance de la conservation et en a appelé aux Etats-Parties pour développer et renforcer des instruments légaux appropriés qui créeront un environnement propice à la collaboration transfrontalière. Le Ministre du Tourisme, de la Faune et des Antiquités de la République de l'Ouganda a réitéré l'engagement de l'Ouganda à la coopération régionale transfrontalière comme moteur de la conservation de la biodiversité au sein du Paysage du Grand Virunga.

Le Conseil des Ministres a tenu une session cordiale qui a abouti aux résolutions suivantes :

- 1) Il a été décidé que les dispositions du Traité GVTTC, signé le 30 Octobre 2015, guideront les activités relatives à la Collaboration Transfrontalière du Grand Virunga jusqu'à la ratification du Traité.
- 2) A approuvé le règlement intérieur du Conseil des Ministres conformément aux dispositions du traité GVTTC signé.
- 3) Élection de l'Hon. Vincent Munyeshyaka, Ministre du Commerce et de l'Industrie de la République du Rwanda comme Président du Conseil et Prof. Ephraim Kamuntu (MP), Ministre du Tourisme, de la Faune, de la Flore et des Antiquités de la République de l'Ouganda comme Rapporteur du Conseil des Ministres pour les deux (2) prochaines années.

B

4) Resolved to support Transboundary Collaboration Initiatives as an approach for wildlife conservation and sustainable tourism development in the Virunga landscape. The Council recognized earlier transboundary collaboration efforts and reaffirmed the readiness of the three Partner States to strengthen the collaboration.

5) The Members of the Council reaffirmed its readiness and commitment to take all necessary steps to fast track the GVTC Treaty ratification process in their respective countries.

6) The Council took note of the report of the Board highlighting the work that has been done and what remains to be done. The Council commended the Board and the Executive Secretariat on the collaborative efforts and transboundary collaboration programs that have been successfully implemented.

a) Members reiterated the need to fight poverty among the local communities around Protected Areas including by strengthening tourism revenue sharing programs.

b) Directed the Executive Secretariat to develop mechanisms to develop sustainable tourism for consideration at the next Council of Ministers.

c) Directed the Board to review Executive Secretariat's programs, work plans and

4) S'est résolu à soutenir les initiatives de Collaboration Transfrontalière en tant qu'approche pour la conservation de la faune et le développement du tourisme durable dans le paysage des Virunga. Le Conseil a reconnu les efforts antérieurs de Collaboration Transfrontière et a réaffirmé la volonté des trois États-Parties à renforcer la collaboration.

5) Les Membres du Conseil ont réaffirmé leur détermination et engagement à entreprendre toutes les étapes nécessaires à l'accélération du processus de ratification du Traité dans leurs pays respectifs.

6) Le Conseil a pris acte du rapport du Conseil d'Administration mettant en exergue le travail qui a été réalisé et qui reste à réaliser. Le Conseil a félicité le Conseil d'Administration et le Secrétariat Exécutif pour les efforts collaboratifs et les programmes de Collaboration Transfrontalière qui ont été mis en œuvre avec succès.

a) Les membres ont réitéré la nécessité de lutter contre la pauvreté au sein des communautés locales autour des Aires de Protégées, notamment en renforçant les programmes de partage des revenus du tourisme.

b) A chargé le Secrétariat Exécutif d'élaborer des mécanismes pour le développement d'un tourisme durable, lesquels mécanismes seront examinés lors du prochain Conseil des Ministres.

c) A chargé le Conseil d'Administration d'examiner les programmes, les plans de travail et les dépenses du Secrétariat

B.

expenditures and always report to the Council of Ministers with greater succinct detail.

d) Directed the Board to reexamine the 5 year program of work and its implementation including lean, affordable staffing structure, its commencement and functioning; and prepare report for an Extra Ordinary session of the Council of Ministers before end of June 2018.

7) The Council expressed its deep appreciation to the Embassy of Netherlands in Kigali (ENK) and other Development Partners for the continuous financial support to GVTC. The Council members called upon their respective Governments and all conservation partners to continue supporting the work of GVTC until GVTC attains its financial sustainability.

8) The Council took note and appreciated the three (3) Heads of States of the Partner States for their efforts towards ensuring security, which provides appropriate environment that guarantees the implementation of Transboundary Strategic Plan of Greater Virunga Landscape (GVL).

9) The Council extended its gratitude to the Rwandan Head of State, the Government and the people of Rwanda for hosting the 1st Council of Ministers and related meetings, and for the excellent arrangements and hospitality

Exécutif et de toujours rendre compte au Conseil des Ministres avec plus des détails.

d) A demandé au Conseil d'Administration de réexaminer le programme de travail quinquennal et sa mise en œuvre, y compris une structure légère et réaliste du personnel, son lancement et son fonctionnement; et préparer un rapport pour une session extraordinaire du Conseil des Ministres avant la fin du mois de juin 2018.

7) Le Conseil a exprimé sa profonde gratitude à l'Ambassade du Royaume des Pays-Bas à Kigali (ENK) et aux autres Partenaires au Développement pour l'appui financier continu à la GVTC. Les membres du Conseil ont exhorté leurs Gouvernements respectifs et tous les partenaires à la conservation à continuer à appuyer le travail de GVTC jusqu'à ce que celle-ci atteigne une durabilité financière.

8) Le Conseil prend acte et apprécie les efforts des trois Chefs d'États visant à garantir la sécurité, pour un environnement approprié qui rassure la mise en œuvre du Plan Stratégique Frontalier de GVTC.

9) Le Conseil exprime sa gratitude au Chef d'État et au Gouvernement Rwandais, au Peuple du Rwanda pour avoir abrité la 1^{ère} réunion du Conseil des Ministres et d'autres réunions connexes, pour les meilleures facilités et pour

extended to the delegation from Uganda and Democratic Republic of Congo (DRC).

Issued this 5th Day of April 2018 at Kigali

For the Democratic Republic of Congo

Handwritten signature in green ink
20.18.04

.....

Hon. Dr. Amy Ambatobe Nyongolo
Minister of Environment and Sustainable Development
Democratic Republic of Congo

For the Republic of Rwanda

Handwritten signature in black ink

.....

Hon. Vincent Munyeshyaka
Minister of Trade and Industry of the Republic of Rwanda

For the Republic of Uganda

Handwritten signature in black ink

.....

Prof. Ephraim Kamuntu (MP)
Minister of Tourism, Wildlife and Antiquities
Republic of Uganda

l'hospitalité dont les délégations de l'Ouganda et de la RDC ont bénéficié.

Fait ce 5^{ème} jour d'avril 2018 à Kigali-Rwanda

Pour la République Démocratique du Congo

Handwritten signature in green ink
20.18.04
Prof. Eph. Kamuntu

.....

Hon. Dr. Amy Ambatobe Nyongolo
Ministre de l'Environnement et du Développement Durable
République Démocratique du Congo

Pour la République du Rwanda

Handwritten signature in black ink

.....

Hon. Vincent Munyeshyaka
Ministre du Commerce et de l'Industrie de la République du Rwanda

Pour la République de l'Ouganda

Handwritten signature in black ink

.....

Prof. Ephraim Kamuntu (MP)
Ministre du Tourisme, Faune et Antiquités
République de l'Ouganda